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Protokoll från stadsdelsnämndens pensionärsråds sammanträde 2007-08-20 
 
Justeras 2007-08-22 
 
 
………………………………… ………………………………….. 
Jutta Askergren                                 Ingrid Stockman  
 
Närvarande ledamöter SPF Viveca Sarman 
                                           SPF               Claes Hagwall                              
  SPF Jutta Askergren                                            
  SPF Margareta Thörnblom 
  PRO Ulla Bowallius 
 
Närvarande ersättare SPF Rune Hasp                                            

SPF Yvonne Wendt 
  SPF Ulla Löfberg 
  PRO Ingrid Stockman 
                                           SPF               Kerstin Appel 
   
 
Föredragande tjänsteman: Marianne Snell under § 4. 
 
§ 1. Val av protokolljusterare 
       Stadsdelsnämndens pensionärsråd beslutar att Jutta Askergren och Ingrid Stockman justerar   
       dagens protokoll. 
 
§ 2.  Tid för protokolljustering 
       Stadsdelsnämndens pensionärsråd beslutar att protokollet ska justeras den 22 augusti 
       kl. 9.30. 
 
§ 3.  Föregående sammanträdesprotokoll 
        Föregående sammanträdesprotokoll läggs till handlingarna. 
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§ 4.  Ärenden till stadsdelsnämnden 
        -Remiss om Stockholms stads äldreplan 
        Efter majoritetsskiftet i staden har ett nytt förslag till äldreplan för perioden 2007-2011 
        arbetats fram. Kommunstyrelsen har överlämnat förslaget till stadsdelsnämnden för 
        yttrande. Tillsammans med budgeten utgör äldreplanen det främsta styrdokumentet vid 
        sidan av gällande lagstiftnng för stadens äldreomsorg.  
        Äldreplanen för perioden 2007-2011 är uppbyggd kring det övergripande målet att 
        staden ska ha en omsorg,vård och service som bygger på värdighet och trygghet, oavsett var i  
        staden som man bor.  
        Följande nio strategier anges för måluppfyllelse: 
           ●  Äldreomsorgen ska arbeta förebyggande och delta i samhällsplaneringen. 
           ●  Den enskildes inflytande ska öka genom mångfald och valfrihet. 
           ●  Det ska finnas en flexibel hemtjänst som kan hantera omfattande och specifika behov. 
           ●  Det ska finnas olika boendeformer som tillgodoser äldres skiftande behov. 
           ●  Stadens hälso och sjukvård ska ha en hög kvalitet och tillgodose äldres skiftande 
                behov av vård och behandling. 
             ●   Den kommunala äldreomsorgen ska samarbeta med landstingets hälso och sjukvård. 
             ●   Det ska finnas ett varierat utbud av stöd och hjälpinsatser till dem som vårdar 
                  anhöriga och närstående. 
             ●   Anställda inom äldreomsorgen ska ha adekvat utbildning och kompetens som svarar 
                  mot de krav som verksamheten kräver. 
 
            Förvaltningens uppfattning är att förslaget till ny äldreplan är väl genomarbetat och har ett 
            innehåll som förvaltningen ställer sig bakom. Östermalm har ett vikande befolknings- 
            underlag blad de äldsta åldersgrupperna och det innebär att verksamheterna måste anpassas, 
            både till volym och storlek.  Förvaltningen instämmer helt i vikten av samplanering inom 
            stadsdelarna. Vidare anser förvaltningen att det är positivt att skillnaderna i de olika 
            boendeformerna har förtydligats och att det inom korttidsvården ska finnas särskilda enheter 
            för personer med minnesproblematik. 

  Kompetens och motivation är grunden för ett bra vårdarbete instämmer förvaltningen i som  
  anges i äldreplanen och i äldreplanen betonas  att en  av de viktigaste kvalitetsaspekterna är  
  medarbetarnas kompetens. 
  En kvalitativt god  äldreomsorg förutsätter tillgång till personal med adekvat grundutbildning  
  och tillgång till fortutbildning, att vårdpersonalen behöver ha möjlighet att specialisera sig  
  inom exempelvis demensvård. Den legitimerade personalen måste kontinuerligt uppdatera,  
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  utveckla och fördjupa sin kompetens.           

 
         Stadsdelsnämndens pensionärsråd stöder detta tjänsteutlåtande från Östermalms 
         stadsdelsförvaltnings äldreomsorg. 
   

- Remiss om införandet av kundvalssystem för vård- och omsorgboenden inom 
äldreomsorgen 

   Kommunfullmäktige har i budgeten för 2007 beslutat att valfriheten ska öka och att 
   staden ska skapa förutsättningar för att ge invånarna så stor valfrihet som möjligt. Utökade 
   valmöjligheter införs med bland annat prioritet inom äldreomsorgen. Staden ska stimulera 
   tillkomsten av fler alternativ inom detta område. Staden ska garantera äldres rätt att välja 
   boende genom ett valfrihetssystem. 
 
    Målet med valfrihetssystemet är att: 
    ●  Valfriheten för den enskilde ska öka. 
    ●  Mångfalden ska öka – det ska finnas många aktörer att välja bland och med olika 
        profiler och inriktningar. 
    ●  Kvaliteten ska öka genom att brukarna kan välja de boenden som har en god kvalitet. 
    ●  Det ska vara lättare för små och nya företag att komma in och etablera sig på  
        marknaden som exempelvis personal som vill starta eget. 
    ●  Kostnaderna för verksamheten ska inte öka på grund av systemet. 
 

 
Stadsdelsförvaltningen är positiv till införandet av ett system för valfrihet där alla äldre 
får samma möjligheter att välja var man vill bo och att det finns en gemensam 
köhantering till stadens vård och omsorgsboenden som garanterar lika villkor. 
 
 
 
 
 
Östermalms stadsdelsförvaltningen stöder förslaget om införande av äldrepeng som blir en fast 
dygnsersättning som är nivåbaserad utifrån vårdtygnd. Ett ersättningssystem med olika nivåer 
ger en förutsättning för företagen att konkurrera på lika villkor. 
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Stadsdelsförvaltningen vill lyfta fram att det finns stora skillnader i lokalkostnaderna för 
olika vård och omsorgsboenden. 
 
Stadens hemsida är en viktig och effektiv informationsväg.  
 
En central köhantering kommer att införas och stadsdelsförvaltningen anser att det är viktigt att 
man redovisar hur denna kommer att organiseras. 
 
Östermalms stadsdelsförvaltnings pensionärsråd stöder förvaltningens tjänsteutlåtande men 
anser att vid fastställandet av vård och resursfördelning bör hyror och kostnader fördelas 
separat. 
Pensionärsrådet stöder kundvalsmodellen och de vill delta i informationsinsatsen inom 
äldreomsorgen samt sprida information om denna.             

            
- Remiss om riktlinjer för handläggning av ärenden enligt SoL och LSS inom 

Äldreomsorgen 
     Riktlinjerna är ett komplement till lagstiftningen och ska öka förutsättningarna för en 
     likvärdig äldreomsorg i Stockholms stad. Äldreförvaltningen har nu arbetat om 
     riktlinjerna i enlighet med förslaget till Stockholms stads äldreplan 2007-2011. 
     Kommunstyrelsen har överlämnat förslaget till nya riktlinjer till bland annat 
     stadsdelsnämnderna.      
  
     Förvaltningens uppfattning är att förslaget till riktlinjer är väl genomarbetat och de 
     föreslagna ändringarna och de förtydliganden som gjorts ger god förutsättningar för att 
     utgöra en för staden gemensam grund för äldreomsorgen. Det pågår inom förvaltnigen 
     ett utvecklingsarbete helt i linje med riktlinjernas förslag på vad ett beslut ska innehålla. 
 
      Att den enskildes upplevelse av otrygghet och allmänna hälsotillstånd och ålder ska tydligare 
      ingå i bedömningen vid beslut om servicehus ser förvaltningen som positivt. 
 
      Stadsdelsförvaltningen stöder förslaget att den tid som beräknas för utförandet av 
      beviljade insatser ska framgå i biståndsbeslutet.       
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      Införandet av ett trygghetskvitto sker som är ett exempel på strukturerad och konkret 

samverkan mellan kommun och landsting. Förvaltningen anser att detta stycke kan förtydligas 
så att det framgår att trygghetskvittot ska tas fram gemensamt av huvudmännen samt att 

      ansvarsfördelning, där det är möjligt, presenteras mer konkret och personbundet. 
 
     Stadsdelsnämndens pensionärsråd ser positivt på äldrenämndens förslag till nya riktlinjer 
     av ärenden enligt SoL och LSS inom äldreomsorgen. 
 

- Upphandling av larm och natt 
När det gäller upphandlingen av larm och natt inom Östermalms stadsdelsförvaltning 
kommer upphandlingen tas upp på nämndens sammanträde 070830 och delges 
pensionärsrådet på nästa sammanträde 070910. 
 
 
- Ansökan om stimulansbidrag från länsstyrelsen för utvecklat anhörigstöd på 

Östermalm 
         Anhöriga och närstående som vårdar sjuka anhöriga i hemmet utsätts för fysisk och 
         psykisk belastning och är i behov av professionellt anhörigstöd. Alla anhöriga i staden som 
         vårdar en sjuk anhörig/närstående har rätt till fyra timmars avlösning i veckan mot avgift. 
         En förutsättning för detta är att det finns kompetenta avlösare som kommer till hemmet. 
 

Östermalm ansöker tillsammans med stadsdelarna Södermalm, Norrmalm och 
Kungholmen om totalt 365 000 kr från Länsstyrelsen i Stockholms län för att utbilda totalt 
25 undersköterskor/vårdbiträden i hemtjänsten till kvalificerade avlösare. Kostnaden per 
stadsdel är beräknad till 91 250 kr. 
 
Utbildningen planeras att starta våren 2008 och avslutas hösten 2008. 
 
Avlösarna kommer att ingå i det nätverk för anhörigombud och avlösare som Östermalms 
anhörigkonsulent är ansvarig för. 
 
Stadsdelsnämndens pensionärsråd stöder denna ansökan från förvaltningen.      

 
- Komplettering av ansökan om medel från Kompetensstegen 
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        Regeringen har startat Kompetensstegen för att stödja kommunernas långsiktiga 
        kvalitets- och kompetensutvecklingsområde inom vård och omsorg om äldre.     
     
       Förvaltningen ansöker om förstärkt stöd till närstående som hjälper och vårdar en närstående 
       med minnessvikt i hemmet genom ett utvecklat samarbete mellan kommun och landsting. 
      Avsikten är att bygga upp ett fungerande demensteam inom stadsdelen. 
 
      Östermalms stadsdelsförvaltning pensionärsråd stödjer denna ansökan om medel från  
      Kompetensstegen. 
 

- Skrivelse till Länsstyrelsen angående Kampementets vård- och omsorgsboende 
            En anhörig till en boende på Kampements vård och omsorgsboende har lämnat in ett klagomål 
            angående verksamheten till Länsstyrelsen. Denna skrivelse har besvarats av  
            stadsdelsförvaltningen och tas upp i nämnden 070920. Den anhörige kommer att delges 
            stadsdelsnämndens svar på skrivelsen. 
 

- Ansökan till Länsstyrelsen om stimulansbidrag för varaktiga stödformer till anhöriga 
      Stadsdelarna Östermalm. Södermalm, Norrmalm och Kungsholmen ansöker om stimulans- 
      bidrag för varaktiga stödformer till anhöriga som vårdar sjuka i hemmet. Målet är att 
      utbilda 25 undersköterskor/vårdbiträden inom den öppna hemtjänsten inom stadsdelarna. 
     (Se vidare ansökan om stimulansbidrag från Länsstyrelsen för utvecklat anhörigstöd på 
     Östermalm).  
    
     Stadsdelsnämndens pensionärsråd stöder denna ansökan om stimulansbidrag till  
     Länsstyrelsen.       
 

       § 5.  Rapport från vård och omsorgsboendena   
            Claes Hagwall har varit på företroenderåd på Körsbärsgården den 12 juni. Han berättar 
            att man har infört att man är mindre grupper vid måltiderna. Det framkom även på 
            mötet att man inte upplever det som någon nackdel att inte ha tillgång till trinettkök. 

 
 § 6.   Protokoll från kommunstyrelsens pensionärsråd 
          Inget togs upp under denna paragraf.  
 
 § 7.   Kvalitetsarbete 
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          Körsbärsgården och Linnégården har nu fått fiberuppkoppling och förvaltningen har inköpt 
          datorer så att man kan vara delaktig i den sociala dokumentationen (ParaSoL).   
          Pensionärsrådet har som önskemål att stadsdelsförvaltningen har en redovisning av  
          hur långt man har kommit med den sociala dokumentationen inom äldreomsorgen. 
          Undertecknad kommer att ta kontakt med Gunvor Jansson inom förvaltningen för att boka  
          en tid för genomgång och information om ParaSoL till pensionärsrådet. 
 
          Beslut om kvalitetssystemet KLEO kommer att tas av stadsdelsnämnden 070920. 
          Till nästa pensionärsråd vill man delges avslagsstatestik för hemtjänst, korttidsboende och 
          vård och omsorgboende. 
   
 § 8.   Övriga frågor 
          När det gäller budgeten visar prognosen för äldreomsorgen på ett underkott på 
          6,5 miljoner. Detta orsakas till stor del av att platserna kostar mer än budgeterat samt 
          att hyres och lokalkostnaderna på de nya vård och omsorgsboendena i stadsdelen är  
          höga.              
 
 
          Nästa pensionärsråd är 070910 
 
 
 
          Sekreterare 
          Helén Engberg 
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